
TALL IN N A  PO LÜTEH NILISE  IN STITU U D I 

50. AASTAPÄEVALE  PÜHENDATUD

PÖHIÜRITUSTE KAVA
KOLMAPÄEV, 
8. OKTOOBER 1986

Eesti
Näituse paviljon

TP I näituse avamine
16.00

NELJAPÄEV, 
9. OKTOOBER 1986

Kohtla-
Järve
Oktoobri
Palee

■TPI 50. aastapäeva tähistamise 
aktus
17.0® 

9 — 11. OKTOOBER 1986

TPI

Teaduslik-praktiline konverents 
teemal «Üliõpilane ja teaduslik- 
tehniline progress»

ESMASPÄEV, 
13. OKTOOBER 1986

ТЕХ v i  
korpus

Uue õppekorpuse avamine
17.00 

TEISIPÄEV, 
14. OKTOOBER 1986

Külaliste saabumine ja 
majutamine 

9.0®

Linnaekskursioonid
15.00

Lillede panek V. I. Lenini au
samba jalamile (võtavad osa TP I 
juhtkond, parteiorg. ja komsomo- 
liorg.)
16.00

Pärgade panek TPI rektorite ja 
õppejõudude kalmudele (korral

davad teaduskonnad ja kateed
rid)
17.00

ТРГ huviklubide õhtu 
(interklubi -j- rahvusvaheliste 
suhete klubi)
V I korpus
19.00

TP I Vene Teatriklubi ja Laulu- 
klubi õhtu

T P I kohvik- 
klubi
20.00

KOLMAPÄEV, 
15. OKTOOBER 1986

Vabariiklik konverents 
«Tehnikauuringute areng 
Eesti NSV-s»
TP I aula

10.00—
—  12.00

Vabariiklik konverents, 
sektsioonide töö 
V I korpus
14.00—
— 17.00

Rektori vastuvõtt aukülalistele
13.00
Nõuk. saal

Õppejõudude-akadeemikute 
büstide galerii avamine 
T P I
13.40— 
— 14.00
TPI nõukogu laiendatud pidulik
istung
TPI aula
14.00
Rahvalik kontsert 
T P I kohvik- 
Mubi
19.00

Kontsert TPI-ga seotud' kunsti-
meistritelt
Kultuuriprogramm
TPI aula
20.00

NELJAPÄEV,
16. oktoober 1986
Rahvaspordiüritused. 
Orienteerumine TPI ümbruses 
TP I
10.00

Vabariiklik konverents 
«Tehnikauuringute areng 
Eesti NSV-s»
TP I aula 
.10.00—
12.00

Kunstnike ja harrastuskunstnike 
tööde näituse avamine (näitus on 
koostatud T P I õppejõudude ja 
teenistujate kunstiteostest)
TP I
12.00

Tallinna Linna R SN .TK  esimehe 
vastuvõtt audoktoritele 
Raekoda
13.00

Komsomolidelegätsioonide
miiting
TPI aula
13.00— 14.30

TP I õppejõudude ja töötajate
autasustamine
TP I aula
16.00— 18.00

Mehaanikainseneride päev 
V I korpus
18.00

Ehitusinseneride päev
TP I kohvik-
klubi
19.00

p p p n F  
17. OKTOOBER 1986

Automaatikateaduskenna 
konverents 
V I korpus 
16.00—
1-3.00

Rektori vastuvõtt asutuste ja 
organisatsioonide esindajatele

TPI auia
10.00

Näitus «UNI-C 1936»
TP I pea
hoone ees
14.00

ENSV kõrgkoolide ja TP I 
teaduskondade vaheline teate
jooks ja spordipidu T P I spordi
hoones

K®pli
Mustamäe
15.00—
17.00

TPI üliõpilaste videodisko

TPI Spordi
hoone
20 .00—  
—23.15

Pidulik vastuvõtt aukülalistele

TPI Taidlejäte
Maja
19.00—
22.00

LAUPÄEV, 
18, OKTOOBER 1986

TPI tegevuse 50. aastapäevale 
pühendatud teoreetilispraktiline 
konverents

«TP I-lt tootmisele»
TP I aula
10.00

TPI 50. aastapäevale pühendatud 
aktus

V. I. Lemm 
nim. Kult. ja 
Spordipalee
16.00

Ball
20.00

NSV Liidu Ülemnõukogu 
Presiidiumi seadlusega 20. au
gustist 1886 autasustati rahva
majandusele spetsialistide ette
valmistamise üheteistkümnen
da viisaastaku ülesannete täit
misel saavutatud edu eest ka 
meie instituudi õppejõude ja 
töötajaid:
LENINI ORDENIGA —
TAMM, Boris Georgi p. — 

rektor, Eesti NSV TA  
akadeemik 

RAHVASTE SÕPRUSE 
ORDENIGA —
TALTS, Aadu Peetri p. — 

parteikomitee sekretär 
ORDENIGA 
«AUSTUSE M ÄRK»
SILLAMAA, Hanno Voldema
ri p. —

kateedrijuhataja, dotsent

FOMINÕHH, Jevgeni Ivani p, 
— kateedrijuhataja, 
dotsent

MEDALIGA 
«TÖÖVAPRUSE EEST» —
REISIK, Nina Stepani t. — 

maaler
SIIRDE, Andres Ennu p. — 

vanemteadur

MEDALIGA 
«EESKUJULIKU 
TÖÖ EEST» —
AINOLA, Leo Jaani p. — 

kateedrijuhataja, professor 
KRACHT, Wilhelm Alberti p. —  

dotsent.

Eesti NSV Ülemnõukegic 
Presiidiumi aukirja pälvis tea
dusliku kommunismi kateedri 
professor VLADIMIR PAROL.

PÜHAPÄEV,
19. OKTOOBER 1986
TPI 50: aastapäevale pühendatud 
maratonjooks.
Mustamäe
13.00

ÖPPEDISTS1PLIINI NÕUDEID 
SÜVENDADES

Teaduslik-tehnilise' revolut
siooni ajastul, kogu Nõukogu
de Liidu rahvamajanduse uut- 
misajajärgul, omandab esmase 
tähtsuse kõrgetasemelise tehni
ka- juurutamine ja kasutami
ne. Kiirendatud arengu tingi
mustes peab inseneritöogi muu
tuma senisest aktiivsemaks, üha 
suuremat tähtsust omandab 
inseneri enda tase ja töötahe. 
Ka rakendatavad mäjandusli- 
kudki stiimulid — palkade 
laienev diferentseerimine vas
tavalt tegelikule panusele, as
jatute inseneritöökohtade lik
videerimine — kõik need osu
tavad vajadusele heade insene
ride järele.

TPI Nõukogu avaistungil
2. septembril rõhutatigi vaja
dust kõigi õppeainete tööpro
grammide põhjalikuks uuenda
miseks ja uusima tehnika alas
te küsimuste lülitamiseks õppe
töösse, arvutustehnika alaste 
teadmiste õpetamise ja kasuta
mise laiendamiseks..

Mõnevõrra teisiti vaatlesime 
TPI lõpetajate kvaliteedil küsi
must rektoraadi istungil, k. a. 
16. septembril. Teatud ajendiks 
püstitatud probleemidele oli 
NSVL KÕrg- ja Keskeriharidu
se Ministeeriumi Riikliku Ins
pektsiooni õiend nr. 481. Õien
dis juhitakse tähelepanu kõrg
koolides seni veel püsivatele 
tendentsidele üliõpilaskontin- 
gendi kunstlikuks säilitamiseks. 
Liialt kergesti antakse nõrka
dele ja õppimisest mittehuvita
tud üliõpilastele pikendusi ja 
akadeemilist puhkust, viivita- 
takse eksmatrikuleerimisega 
rea eksamivõlgade puhul, luba
takse üliõpilasi eksamisessioo
nile arvestusvõlgadega ja ei 
nõuta Õppegraafiküst kinnipi
damist kursuseprojektide - esita
misel ja laboratoorsete tööde 
sooritatoisel. Kõne all olid 
seega Õppedistsipliirii küsimu
sed ja meetmed selle kindlus
tamiseks.

Kahtlemata tulenes teatud 
venitamine Õppevõlglastega se
nistest ametlikest instruktsioo
nidest, mis kehtestasid kõrg
kooli õppejõudude arvu tule
nevalt üliõpilaste arvust, ka 
teatud protsentomaania nähted 
ulatusid kõrgkoolidessegi.

TPI lõpetajate keskmine ta
se on korralik, meie nõudlik
kus ehmatab paljusid sisse
astujaid ja ületulijaid. Kehtes

tatud on küllaltki range 
jooksva õppeedukuse süsteem. 
Nõudlikkusele osutab ka TPIs 
suhteliselt suur väljalauge^s 
(6—7°/u aastas) ja asjaolu, et 
päevases osakonnas alusitanuist 
lõpetab instituudi keskmiselt 
75“/o (osadel erialadel 60% 
Ümber). Ometi on meie lõpeta
jate hulgas ehk selliseidki, kel
ledest vaevalt kujunevad uute
le nõudmistele vastavad targad, 
ja energilised tootmisjuhid. ■

Dekaanidega toimunud läbi
rääkimistel rektoraadis otsustati 
märgatavalt ja  senisest kate
goorilisemalt nõuda üliõpilastelt 
õppedistsipliini nõuete täitmist. 
Eeskätt kehtib see eksamivõl
gade õigeaegse likvideerimise 
kohta, pikenduste andmise ja  
projektide tähtaegse esitamise 
kolita. Erandeid üldreeglist 
võivad dekaanid teha vaid tõ
siselt põhjendatud juhtudel. 
(Näit. noormeestele pikendusi 
1 aasta kestel pärast armeetee
nistusest õppetööle tagasisaa
bumist.)

Vaid õppe- ja  enesedistsiplii
ni süvenemisel oleme suutelised 
edukalt üle minema uutele õp
peplaanidele, kus ilmselt mär
gatavalt suureneb üliõpilaste 
iseseisva töö osa. Ka üliõpi
laste hinnangute kohaselt on 
väljalangevuse tegelikuks põh
juseks nõrk enesedistsipliin ja  
õppeülesannete täitmise edasi
lükkamine. Rektoraat loodab, 
öt arendatavas üliõpilaste oma
valitsuse süsteemis osutatakse 
olulist tähelepanu õppedistsip- 
liiöi nõuete järgimisele.
• õppejõudude häälestumisel 
senisest suuremale nõudlikku
sele peab kaasnema läbimõel
dud õppemetoodika kasutamine, 
õppe-metoodiliste vahendite 
koostamine ja üliõpilaste eel
teadmiste täpne arvestamine. 
Tulevik kuulub aktiivsete õp
pemeetodite kasutamisele. Sü
venema peab individuaalne lä
henemine ja õpetaminegi. Loo
detavasti stimuleerib seda ka 
üleminek õppejõudude ümber- 
valimiselt konkursisüsteemile.

Töödistsipliin (ka õppedist- 
sipliin) on tsiviliseeritud elu 
aluseks. Tulevane tootmisjuht, 
kellel puudub enesedistsipliin 
(õppimistahe) ei ole suuteline 
juhtima kollektiivi. Inseneri- 
tööd iseloomustab täpsus arvu
tustes ja" töö korralduses.

Olgem siis täpsed ka õppe
töös!

õppeprorektor 
V. M IK K AL

TP I kinokiubi 20. aastapäeva 
tähistamine, T P I IX  kinofestivali 
lõpetamine, filmiprogramm 
TPI-ga seotud sündmustest ja 
isikutest 
TP I aula
19.00



M A J A N D U S 

T E A D U S 

K O N D

VASTAB 
MAJANDUS

TEADUSKONNA 
DEKAAN DOTSENT 

JAAK TAMBERG

*  Kuidas iseloomustate tänast
majandusteaduskonda?

Praegu on meil 7 eriala. 
Käesoleval aastal võtsime 6 
aesti ja kahte vene õppekeele
ga rühma vastu 200 esmakur
suslast. Teaduskonnas on noor
mehi keskmiselt 28% üliõpi
lastest. Noormehed jagunevad 
õpperühmade vahel väga eba
ühtlaselt; on rühmi, kus pole 
ühtegi või on väid 1—2 noor
meest ja ka rühmi, kuš üle 
poole tudengitest on noorme
hed.

Teaduskonna põhiasukohi: on 
Kalinini 101 X  õppekorpus, 
mis varsti saab 70-aastaseks. 
Meie maja teeb nii seest-, kui 
väljastpoolt läbi kapitaalse 
noorenduskuuri ning jääb ka 
edaspidi majandusteaduskonna 
õppehooneks. Infotöötluse ka
teeder sai hiljuti uued ruumid 
TPI arvutuskeskuses. Töökor
ralduse labor ja kõrgkooli öko
noomika uurimisgrupp asuvad 
Gagarini puiesteel.

Meie põhieesmärk on varus
tada ökonomistide ja majan
dusinseneridega vabariigi töös
tust, teenindust, autotransporti 
ja sidet. Teaduskonna erialade 
nomenklatuur ei rahulda prae
gu kõige paremini rahvama
janduse vajadusi ning erialad 
on liiga kitsad. Suureks puu
duseks on, et me ei valmista 
ette majanduskaadrit mittetoot- 
missfääri väga olulistele vald
kondadele, näiteks ' haridusele 
ja tervishoiule. Oleks vaja suu
remat paindlikkust ja laiemaid 
erialasid. Loodame, et käimas

olev kõrgkooli uutmine ka siin 
midagi muudab.

Meie õppejõud õpetavad ma- 
jandusaineid ka tehnikateadus
kondade üliõpilastele. Tehnika- 
tudengitega tegelevad väga 
palju töökaitse kateeder, kel
lele see on põhitööks ja info
töötluse kateeder, kes oma tu
dengite Õpetamise kõrvalt aitab 
teistelgi tudengitel omandada 
programmeerimist.

Olulised muudatused, mis' 
seisavad mitte ainult kõrgkoo
li, vaid kogu majanduselu ees, 
puudutavad eriliselt meie tea
duskonda. Meie õppejõud püüa
vad aktiivselt kaasa aidata va
bariigi ministeeriumide ja töös
tusettevõtete tasemel toimuva
tele muudatustele ja ümber 
orienteerida tudengeid majan
duslikule optimismile. Praegu
sed tudengid on ju 10—15 aasta 
pärast, sajandi lõpul — uue 
algul, parimas töö- ja loome- 
võimeeas ning olulise tähtsuse
ga töökohtadel rahvamajan
duses.

Tahaksime oma teaduskonnas 
tunduvalt enam senisest raken
dada arvutustehnikat ja saavu
tada, et arvutiga saateid peale 
T l tudengite sinasõbraks ka 
kõik teised majandustudengid.

Kõrgkooli uutmine nõuab õp
peprotsessi intensiivistumist ja 
uute õppevormide kasutusele
võtmist. Tudengitel peaks ole
ma rohkem praktikume, semi
nare ja kollokviume ning laial
dasemalt võimalusi iseseisvaks 
tööks. Tudengite huvi õppimise 
ja ka õppejõudude huvi oma 
töö vastu võiks suurem olla.

*  Kuidas hindate tänavust uui 
moodi korraldatud vestlust 
illiõpilaskandidaatidega? Mis 
on majandusteaduskonna 
pürgijate erialavüliku tava- 
põhjendused?

Põhimõtteliselt oli taolise, 
vestluse sisseviimine õige sirhm. 
Osa teaduskondi piirdus ühe 
komis janiga, majandusteadus
kond aga moodustas neli vest- 
luskcmisjoni. Suure konkursiga 
erialade jaoks moodustasime 
erialakomisjonid ja väiksema 
konkursiga erialade puhul mit
me eriala peale ühe komisjoni.

Komisjonidesse kuulusid pro
dekaan, kateedrijuhatajad ja 

■ teised juhtivad õppejõud. Veet
lus võimaldas profileerivate ka
teedrite juhatajatel ning teistel 
õppejõududel saada küllaltki 
konkreetne pilt noorest inime
sest. Varem läbiviidud vestlus 
andis vaid esmamulje. Komis
jonidele oleks vaja anda roh
kem õigusi lisapunktide mää
ramiseks n. ö. muljepunkti- 
dena.

Peamisteks eriala valiku põh
jendusteks olid:
1) keegi on varem seda eriala 

Õppinud ja hea sõna selle 
kohta poetanud;

2) vanemad töötavad selles
valdkonnas;

3) paljude tütarlaste puhul
soov Tallinna jääda või Tal
linna tulla, ja et midagi
muud sobivamat Tallimias 
ei ole — siis TPI ja majan
dus.

*  Majandusteaduskond on üks 
parima õppeedukusega tea
duskondi ja vähima üliõpi
laste väljalangevusega tea
duskond TPI-s. Kuid milline 
on oma teaduskonna üliõpi
lane dekaani pilgu läbi näh
tuna?

Kindlasti parim tudeng 
TPI-s!

Siiski võiks ta end õppetöös 
veidi rohkem pingutada. Õppe
plaan ei ole meil nii tihe kui 
tehnikateaduskondades, mistõt
tu tudeng peaks rohkem üles 
näitama omaalgatust ja tegema 
õppeplaanivälist iseseisvat tööd. 
Siin ei maksa valesti aru saa
da, et meil õppimist olete vä
hem. Ei, loenguline maht oh 
sama mis tehnikateaduskonda
des, kuid näiteks kursusepro
jektid on teise suunitlusega, 
vähem jooniseid, vähem aega 
nõudvamad.

Üldiselt on majandusteadus
konna tudeng aktiivne, kuid 
mitte nii aktiivne kui 5—10 
aastat tagasi. Siis öli ta juht
positsioonil instituudi kom
somoliorganisatsioonis (sekretä
rid), samuti pressiklubi jä in- 
terklubi aktivistid olid järjest 
meie teaduskonnast. Kuigi 
püüame tudengeid ühiskondli
kule tööle igati ärgitada, pole 
kahjuks viimastel aastatel pilt 
enam nii hea. Mõneti oh «süü
di» meie suhteline eraldatus... 
Kuid see on ju alati hii olnud.

Meie tudeng teeb teadus
tööd, eriti lepingulisi töid kõi
ge rohkem. Ka üliõpilaste 
konstrueerimist)üroode - liinis
oleme alati teistest teaduskon
dadest tükk maad ees olnud.

Tudengi suhtumine õppetöös
se ja ka õppedistsipliini pn 
RÜHMA SUHTUMINE. , Kah
juks on meie teaduskonnas v ii
masel ajal jäänud vähemaks 
õpperühmi, kus valitseb asja
lik ja tõsine suhtumine ning kus 
dekanaat ei pea sekkuma Õppi
nus- ja distsipliiniküsimustesse. 
Loodame, et see on ajutine 
nähtus. Oleme püüdnud soo
dustada kollektiivsustunde ja 
rühmahoiaku kujunemist näi
teks KÜHMASTIPENDIUMI- 
GA, mis oluliselt on tõstnud 
Õppeedukusi noorematel kur
sustel. Rühmastipendium —

kui kõik tudengid sooritavad 
100 % -liselt eksamid sessi ajal 
ja rühma keskmine pole väik
sem kui 4,00, saavad kõik sti
pi. Samuti oleme stimuleeri
nud paremaid õpperühmi loen
gute vabakuulamise õiguse 
andmisega kuni 60%-le rüh
ma liikmeist. Viimase pu
hul oleme lähtunud eelkõige 
rühma üldisest vaimust, suh
tumisest õppetöösse ja -dist
sipliini. Oleme otsustanud sti- 
piküsimused anda rohkem lä
hendada teaduskonna tudengi
test aktiivile. Las rühmakolmi- 
kud kaitsevad oma rühmaliik- 
mete huve. Kui on kolmed 
sees, siis saab stippi juhul,- kui 
on ühiskondlikult väga aktiiv
ne, käib rahvamalevas, kasva
tab last-lapsi või osaleb ak
tiivselt teadustöös.

Tore on, et meie ajateenijad 
on seni sõjaväest 100%-Ilselt 
tagasi õppima tulnud.

*  Kui suur on majandustea
duskonna lõpetanute «kasu
tegur» rahvamajanduses? 
Kas teaduskonna lõpetanu
test, kes enamuses naiste
rahvad, saavad head toot
misjuhid?

Tõenäosus saada heaks ju
hiks on naisterahval muidugi 
väiksem kui meesterahval. 
Naise töötamist tippjuhina se
gab juba naiselik loomus" ja 
naise psüühika sotsiaalne külg.

Seega on meie sooviks näha 
teaduskonnas rohkem noorme
hi, et teaduskonna lõpetanud 
rahvamajanduses kiiremini 
juhtivatele positsioonidele 
jõuaksid. Oleme alati mõelnud, 
kuidas nöormehi rohkem enda
le haarata, kuid senini on meil 
Õnnestunud ainult säilitada va
na tase. Võib olla saab hüüd, 
majandusprobleemide tähtsus- 
tumise valguses midagi muu
ta.

Kuid rahvamajandus vajab 
peale tippspetsialistide ka ko
husetundlikke alluvaid. Väga 
paljud meie näislõpetajad töö
tavad edukalt näiteks plaani- 
ösakondade juhatajate ja pea
raamatupidajatena*.

*  Milline on majandus
teaduskonna õppejõud?

Suur osa meie õppejõududest 
©n praegu 50—55-aastased ja 
töötanud instituudis 20 aastat 
või rohkem. 60-ndate aastate 
keskel tuli meile palju uusi 
energilisi õppejõude, pärast se
da aga ©n õppejõudude arv 
konstantne olnud. See teovõi
mas seltsimeeste ' plejaad on 
aga 5— 10 aasta pärast jõudmas 
pensioniikka. N ii et neile ön 
väärilist vahetust vaja. See on

probleem, millele peab juba 
praegu mõtlema, õppejõudude 
juurdekasv tuleks kindlustada 
eelkõige aspirantuuri töö tõ
hustamise teel. Me ei ole veel 
suutnud jätta kõiki parimaid 
lõpetajaid instituudi jüurde, 
sest mujal on pakutud pare
maid palga- ja elamistingimu
si, Nüüd on vaja asi tõsiselt 
käsile võtta. Teistel kateedritel 
on vaja kindlustada järelkasv 
nagu see on õnnestunud info
töötluse kateedris.

*  Miks vastuvõtt erialale TL  
vahepeal katkestati?

Instituudile anti ülesanne 
vähendada erialade arvu. Sa
maaegselt muutus meie teadus
konnas võimalikuks teenindus- 
spetsialistide koolitamine uuel 
töö korralduse ja iidrlmrhise 
erialal. Leidsimegi otstarbeka 
ajutiselt valmistada teenindus- 
spetsialiste ette sel erialal. Tee
nindusele spetsialiseerisime poo
led rühma üliõpilased. Teenin- 
dusministri isikliku initsiatiivi 
tulemusena tänavu vastuvõttu 
TL-erialal jätkati. Et vabariigi 
tootmissfäär vajab igal aastal 
umbes 15 teenindusspetsialisti, 
siis on edaspidi plaanis pooled 
TL-eriala tudengid spetsialisee
rida mittetootmissfäärile (v.a. 
kaubandus) ja pooled tootmis- 
sfäärile.

*  Majandusteaduskonna mured
ja probleemid?

Kõigepealt meie maja: paar 
aastat oleme siin töötanud lau
sa. avariiseisukorras. Talvel on 
temperatuur ruumides väga 
madal. Kehvad tingimused on 
palju seganud kateedrite tööd 
ning õppetööd. Kunagi peab 
küll valmima V I õppekorpuse 
teine järk Mustamäel, kuid ilm
selt; tuleb meil vedi pikaks 
ajaks Koplisse jääda.

Nii tudengid kui õppejõud 
peaksid saama laiemalt arvu
teid kasutada. Majandustea
duskonna a rvutus saali võima
lused ei rahulda meid veel.

Meie teaduskonna teadustöö 
.peaks praegu, majanduselu uut
mise ajal, olema tihedamalt 
seotud vabariigi aktuaalsete 
majandusprobleemidega, et
saaks operatiivsemalt sekkuda 
majandusellu.

Oma teaduskonna raames tu
leks rohkem SELTSIELU 
EDENDADA.

Tahaks, et majandusteadus
konna tudengitel ja vilistlaste! 
oleks oma teaduskonna tunne, 
nagu on oma eriala tunne eri
aladel T l ja TP (erialapäevad 
ja muud ühisüritused).



A R V E  J A  F A K T E

ф  Dekaan —
dots. JAAK TAMBERG 
Prodekaanid — . 
dots. REIN PLATS, 
assistent MALLE ENNOK 

Щ Endised dekaanid:
1960—63 — dots. E. INTI 
1963—85 — dots. J. TOO- 

MASPOEG 
ф  Üliõpilaste arv päevases 

osakonnas 889 ja 115 õppe
jõudu.

ф  õppejõu keskmine vanus 
49 aastat, 

ф Päevases osakonnas on
teaduskonna lõpetanud üle 
4200 noore spetsialisti.

Ц Viimastel aastatel on igal 
aastal kiitusega lõpetanud 
12—13 üliõpilast.

Ц Väljaspool Tallinnat on 47— 
48% üliõpilastest. 

ф  Ainuke koht Eesti NSV-s, 
kus koolitatakse kõrgema 
haridusega teenindusspetsia- 
liste. Suurem osa praegus
test teenindussüsteemi spet
sialistidest on saanud koo
lituse majandusteaduskon
nas.

ф  Majandusteaduskonna on lõ
petanud Eesti NSV rahan
dusminister E. Mändmaa, 
ehitusminister L. Schmidt, 
Kirjastuskomitee esimees 
L. Kaik, Tallinna Linna RSN 
Täitevkomitee aseesimees 
T. Nuudi, Kingissepa rajoo
ni Täitevkomitee esimees
A. Tammeleht, Eesti NSV TA  
Presiidiumi teaduslik pea
sekretär R. Hagelberg, Ma
jandusinstituudi direktor 
R. Otsasson, kirjanikud 
J. Jõerüüt ja M. Saat, veel
A. Valkonen, A. Veski ja 
F. Undusk, 

ф  Praegu õpivad tuntud sport
lased: maailma- ja Euroopa 
meister allveeorienteerumi- 
ses A. Leik-Veskiväli, 
Euroopa meister jüäpurjeta- 
mises V. Vooremaa, NSV Lii
du koondise liige võrkpal
lur J. Lillepuu, korvpallurid 
T. Sokk ja M. Metstak. Meie 
lõpetaja on teeneline meis
tersportlane V. Loor.

TEADUSTÖÖ 

Tähtsamad teadustöö 
suunad on:

1) «Eesti NSV .majandusliku 
jä sotsiaalse arengu prognoosi
mine ia plaanimine» (teadus
lik juhendaja prof. Eduard 
Kull); _

'2) «Ühiskondliku ' tootmise 
maj andusliku ja .sotsiaalse 
efektiivsuse tõusu kompleksse 
;ja tasakaalustatud plaanimise, 
analüüsi ja hindamise metodo
loogia arendamine (mäatriks- 
modelleerimise ja raalide va
rustamise alusel)» — teaduslik 
juhendaja prof. U. Mereste.

3) «Organisatsiooni ja juhti
mise väljaarendamine» (teadus
lik  juhendaja prof. R. Üks
värav);

4 ) «Majandusliku kontrolli ja 
arvestuse täiustatud metodoloo
gia väljatöötamine» (teaduslik 
juhendaja — dots. -P. Riit);

5) Plaanimise täiustamine 
elukondlikus teeninduses ja 
tööstuses» (teaduslik juhenda
ja  ■— dots. A. Kamratov);

6) «Mitmeparameetriliste süs
teemide struktuürimeetodite 
•uurimine» (teaduslik juhendaja 
—  dots. L. Võhandu);

7) «Stohhalisttiiste ja algebra- 
iis-topögraafiliste uurimissuuna 
mudelite uurimine» (teaduslik 
juhendaja — dots. P. Tamine- 
la);

8) «Töötingimuste ja töökait
se  parandamine Eesti NSV+s» 
.'(teaduslik juhendaja — 'dots. 
r,S. Kiivet).

♦  Statistika kateedris U, Me
reste juhtimisel tehtav teadus
töö on leidnud märkimist 
jA .  Veimeri nimelise preemiaga. 
'Sel teemal on viimase viie aas
ta jooksul kaitsnud doktori
kraadi S. Straž ja V. Vensel. 
Lähemal ajal on oodata dokto
ridissertatsiooni kaitsmist Mai
mu Saareperält.

♦  Kahel viimasel aastal on 
ma j andusteäduskonna teadustöö 
andnud instituudi suurimat 
majanduslikku efekti: ühel kor
ral E. Kulli ja teisel L. Võ
handu juhitud teadussuunas.

♦  Pidevalt igal aastal on 
meie tudengid ära märgitud 
vabariiklikel ja üleliidulisel 
ÜTÜ konkursil.

VEIDI AJALUGU

Majandusteaduskonna vara
semas arengus on tõusud vahel
dunud mõõnadega. Teaduskond 
loodi Eesti Ajutise Ülemnõu
kogu seadlusega 28. septembril 
1940. a. Vaevalt jõuti korral
dada organisatsiooniline töö, 
komplekteerida õppejõud, vas
tu võtta üliõpilased ja alustada 
10. veebruaril 1941. a. õppetööd, 
kui juba sama aasta oktoobris 
teaduskond suleti saksa fašist- 
like okupantide poolt.

Pärast Eesti NSV vabasta
mist alga,s kiire tõus, teadus
kond valmistas ette spetsialiste- 
ökonomiste tööstuse, kaubandu- 
sp. ja rahandus ja krediidi eri
aladel. Suur osa Eesti &SV va
nema põlve majandusspetsialis
tidest pärinebki sõjajärgsetest 
hoogsa ja intensiivse tegevuse 
lendudest.

Alates 1953. aastast algas lan
gus. Kaubandusökonoomika ja

pärast viiekümnendate aas
tate madalseisu kasvas kiiresti 
õppejõudude arv, tõusis nen
de kvalifikatsioon ja kujunesid 
teadustöö suunad ning arenes 
teaduskonna struktuur, . kuhu 
praegu kuulub 9 kateedrit. 
Need on: JUHTIMISE JA
PLAANIMISE KATEEDER. Ju
hib .tulevaste tööstuse juhtijate 
väljaõpet ja korraldab organi- 
satsioonipsühholoogia õpetamist 
tehnikateaduskondades. Kateed
rit juhatab . prof. R. ÜKS
VÄRAV.

RAAMATUPIDAMISE KA
TEEDER — korraldab kvalifit
seeritud tööstuse raamatupida
jate ettevalmistust. Kateedrit 
juhatab dots. P. RIIT.

• I NT E
VASTAB 

STATISTIKA KATEEDRI 
JUHATAJA PROFESSOR 

UNO MERESTE

*  Lõpetasite aastal 1950 TPI 
majandusteaduskonna. Mida 
õppisite? Kuidas oli korral
datud õppetöö sõjajärgsete 
aastate majandusteaduskon
nas?

Tänavu möödus 40 aastat 
ajast, kui TP I-sse astusin. M a 
jandusteaduskonnas õlid tollal 
kaks esimest kursust kõikidele 
erialadele ühised. Alates kol
mandast kursusest spetsidlisee- 
ruti tööstusele, kaubandusele 
või rahandusele. Valisin rahan
duse silmas pidades, et see on 
kõige universaalsemalt majan
duslik. Eriala patrooniks oli 
akadeemik professor Vaabel, 
kes ;Oli spetsialiseerunud statis
tikale ja rahandusele.

*  Kuidas iseloomustaksite too
naseid TPI tudengeid?

Nad olid tunduvalt vanemad 
kui praegused tudengid. Oli ju  
üks osa neist tulnud otse sõja
väest. Mina tulin keskkoolist ja 
olin 100 inimesega kursusel pois
test kõige noorem. Enam ik 'm a
jandusteaduskonna tudengeid 
töötas õppimise kõrvalt, ■sest 
stipp, oli väike. Püüti leida ame
teid, mis õppimist võiihüliföüit 
vähem segaksid. Mõned üliõpi
lased töötasid näiteks ajalehte* 
de tehniliste korrektoritena ja 
lugesid öösiti korrektuure, mõ
ned olid öövahid. M ind  töötd-

rahanduskrediidi erialad viidi 
üle vastavatud TRÜ majandus- 
teaduskonda 1854. aastal. TPI 
majandusteaduskonnas formee
riti tööstusökonoomika eriala 
ümber masinaehituse ökonoo
mika ja organiseerimise majan
dusinseneride erialaks; üliõpi
laste vastuvõtt vähenes, isesei
sev majandusteaduskond likvi
deeriti. Väikese elavnemise tõi 
kaasa 1959/60. õppeaasta, kui 
avati vastuvõtt tööstuse raa
matupidamise erialal.

Uus etapp majandusspetsialis
tide ettevalmistamisel TPI-s 
algas 1860/61. õppeaastast ala
tes. Loodi insener-majandustea- 
duskond, mis hiljem nimetati 
majandusteaduskonnaks. Taas
rajatud teaduskonna ülesan
deks seati ökonomistide (siia 
toodi üle ka TRÜ majandus
teaduskonnast tööstusökonoomi
ka ja tööstuse raamatupidamise 
erialadel õppijad) ja majandus
inseneride ettevalmistamine 
ning majanüusdistsipliinide

TÖÖSTUSÖKONOOMIKA . 
KATEEDER — profileerib tule
vasi majandusinsenere masina
tööstuse ökonoomika ja organi
seerimise ning töökorralduse 
ja normimise erialal. Kateedri 
ülesandeks on ühtlasi ökonoo- 
mikädistsipliinide õpetamine 
mehaanika-, automaatika- ja 
energeetikateaduskönnas. Ka
teedrit juhatab prof. J. FOMI- 
NÕHH..

EHITUSÖKONOOMIKA KA
TEEDER — profileerib tulevasi 
ehituse organiseerijaid ja Öko
nomiste ning õpetab ökonoomi- 
kädistsipliine ehitusteaduskon- 
näs. Kateedrit juhatab dots. 
Ü. ROOMA.

R V J U U  PR
sin vabariiklikus jahtklubis 
purjetamistreenerina. See oli 
amet, kus töö toimus p:hiliselt 
suvel või talvekuudel õhtuti.

Võrreldes tänapäeva tudengi
tega käisid kõik, ka tüdrukud, 
tollal väga kehvalt riides. Rõi
vaid müüdi ostulubade alusel. 
Neid jagas üliõpilaste ameti
ühing ning oli seetõttu pööra
selt tähtis organisatsioon. M u i
du ei saanud ju  kingi ega pük
se jalga.

*  Millest kirjutasite oma kan
didaadi- ja doktoritöö?

Nii kandidaadi- kui doktori
töö kirjutasin majandusliku 
analüüsi metodoloogiast. Täp
semalt öeldes statistiliste mee
todite kasutamisest majandus
analüüsis. Vastavale uurimis
suunale oleme kateedris siiani 
truuks jäänud. Õpetame tuden
gitele statistikat ja  teeme tea
dustööd, kus vaatleme statisti
kat majandusliku analüüsi me
todoloogia seisukohalt. Prae
gustest majandusteaduskonna 
lõpetajatest lähevad väga vähe
sed tööle stdtistikaasutustesse. 
Seetõttu erinevalt statistika ka
teedritest teistes N S V  Liidu 
kõrgkoolides ei ole meie katee
der orienteeritud statistikute 
õpetamisele. Statistika on meil 
kõrvalaine, mida õpetame pea
miselt tulevastele planeerijate
le ja ökonomistidele. Neil läheb 
statistika meetodeid vaja prak
tilise majandusanalüüsi käigus.

*  Teie poolt koostatud «Ma
jandusteaduse leksikon» ka
dus raamatulettidelt mõne 
tunniga. Kuidas hindate ma
jandusteaduse populariseeri
mise taset NSV Liidus?

M iim  arvates sõltub iga tea- 
luse prestiiž ja  rakendatavus 
ca sellest, kui hästi teda popu-  
ariseeritakse. Selles mõttes on 
lätteks füüsika või matemaati- 
c ä  populariseerimine (Auline 
nitte ainult rahvavalgustusli- 
cuit, vaid ka nende teaduste 
irengu seisukohalt.

Majandusteadust pole pika 
ija jooksul eriti püütud popu
lariseerida. On mõeldud, et see 
bn  lihtne isegi. Selline n rva - 
mus loomulikult ei vasta tõele. 
Majandusteadusalane populaar
teaduslik kirjandus puudub 
peaaegu täielikult. Seepärast on 
majandusteaduse populariseerib

õpetamine tehnikateaduskonda
des. Märgitud suundades on 
majandusteaduskond arenenud 
tänaseni.

Ajapikku, vastavalt rahvama
janduse vajadustele täienes 
teaduskond uute erialadega: 
1963/64. õ. a.-l ehituse ökonoo
mika ja organiseerimise eriala; 
1966/67. õ. a.-l tööstuse planee
rimise, autotranspordi ökonoo
mika ja organiseerimise (viima
ne vastuvõtt 1969. a.), toidu
ainete tööstuse ökonoomika ja 
organiseerimise (viimane vas
tuvõtt 1970. a.),‘ materiaaltehni
lise varustuse ökonoomika (vii
mane vastuvõtt 1969. a.), ma
jandusliku informatsiooni meh
haniseeritud töötlemise organi
seerimise erialad; 1968/69. õ.-a.-l 
teeninduse Ökonoomika ja or
ganiseerimise eriala; 1984/85. 
õ.-a.-l töökorraldamise ja nor
mimise eriala.

Viimati moodustatud eriala 
asendab senist masinatööstuse 
ja ökonoomika ja organiseeri-

INFOTÖÖTLUSE KATEE
DER — juhib tulevaste andme- 
töötlejate ettevalmistust, õpetab 
tehnikatudengitele program
meerimist ja hoolitseb vastava 
metoodilise ettevalmistuse eest. 
Kateedrit juhatab dots. J. VI
LIPÕLD.

TEENINDUSÖKONOOMIKA 
KATEEDER — korraldab tule
vaste olmeteenmdusspetsialis- 
tide ettevalmistust ning õpetab 
majanduslikke õppeaineid kee- 
miateaduskonnäs. Juhendab
bürootehnika väljaõpet teadus
konna kolkidele erialadele. Ka
teedrit juhatab dots. A. KAM
RATOV.

O F E S S O R
mine-raske, sest pole häid ees
kujusid ja  puuduvad tradit
sioonid.

Loodan, et «Majandusteaduse 
A B C » autorite kollektiivil oh 
õnnestunud majandusteaduse 
populariseerimise vallas olu
korda parandada. Igal juhul on 
väga tore, et see raamat nii 
ruttu - ära osteti. Praegu on 
juba. trükivalmis «Majandus
teaduse A B C » teine täiendatud 
trükk, mis sisaldab ka mitu 
päris uut peatükki. Näiteks on 
lisatud peatükid «Hind», «Toot
mine» ja «Majanduslik mõtle
mine». Eelmine trükk seisis lao
tud kujul viis aastat trükikojas. 
Tahaks loota, et teise trüki 
ilmumisaeg on viis • korda lü
hem. :Raamatu trükiarvuks on 
esialgselt määratud 30 000. Loo
dan, et sellest kogusest piisab; 
kui m itte . kõigile, siis vähemalt 
suurele osale soovijaist. Kuigi 
ajakirjanduses on avaldatud 
arvamust,, ei trükiarv peaks 
olema 70 000.

*  Miks kipub meie majandus
teadus tihti olema liiga üld
sõnaline?

Praegu majandusteadus meil 
enam nii üldsõnaline ei ole. 
Tõeliselt teaduslikud majan- 
dusnähiusie käsitlused on vii
masel ajal vägagi konkreetsed 
ja  neis kasutatavad matemaa
tilised lähenemisviisid nii kõr
gel tasemel, et kurdetakse —  
rakendaja ei saa sellistest kä
sitlustest лги.

Traditsiooniliselt aga on ma
jandusteaduses tõesti väga pal
ju  üldsõnalist juttu ja sellest 
on väga kahju. Meie partei 
27. kongressi materjale Sirvides 
hakkab silma, et üldsõnalisuse, 
kaudevihj&mise ja ümmargus
te ütlemiste vastu protesteeri- 
takse isegi n i i , kõrgelt fooru
milt. Võib loota, et see aval
dab oma kiirendavat mõju ka 
majandusteaduse käsitluste 
konkretiseerimisele.

*  Miks rakendatakse majan
dusteaduses ja praktilises 
majandustegevuses vähe ma
temaatilisi meetodeid?.

Sellel on mitu põhjust. Esi
teks, majanduspraktikad ei ole 

oma teadmiste jä materiaalsete 
võimaluste poolest piisavalt 
ette valmistatud matemaatiliste

mise eriala, kuna võimaldab 
spetsialiseerida nii masina
tööstuse kui ka kerge- ja toidu
ainetetööstuse, samuti auto
transpordi ning elukondliku 
teeninduse majandusins enere. 

Aastail 1941—1984 valmistati 
majandusteaduskonnas ette 13-1 
erialal (tööstusökonoomika, ra
handus ja krediit, kaxibandus- 
ökonöcmika, masinatööstuse 
ökonoomika ja organiseerimine, 
raamatupidamine ja majandus
analüüs, ehituse ökonoomika ja 
organiseerimine, rahvamajan
duse planeerimine, tööstuse 
planeerimine, materiaäl-tehni
lise varustuse ökonoomika, toi
duainetetööstuse ökonomika ja 
organiseerimine, transpordi 
ökonoomika ja organiseerimine, 
majandusliku informatsiooni 
mehhaniseeritud töötlemise or
ganiseerimine, teeninduse Öko
noomika ja organiseerimine) 
7355 noort spetsialisti, neist 
3846 Ökonomisti ja 3509 majan
dusinseneri.

Teaduskonna üldkateedriteks 
on;

STATISTIKA KATEEDER —
õpetab statistika ning rahan
duse ja krediidi distsipliine 
kogu teaduskonnale. Kateedrit 
juhatab prof. U. MERESTE.

MAJANDUSMATEMAATIKA 
KATEEDER — Õpetab kõrgema 
matemaatika ja majandusmate
maatika. õppeaineid majandus- 
ja osaliselt keemiateaduskon- 
nas. ■ Juhendab arvutussaali 
tööd. Kateedrit juhatab dots. 
J. LAMP.

TÖÖKAITSE KATEEDER — 
õpetab töökaitse ja nõukogude 
õiguse distsipliine kogu insti
tuudi tudengiperele. Kateedrit 
juhatab dots. H. PAVELSON.

• I N T E R V J U U  P R O F E S S O R I G A  •
meetodite kasutamiseks. : Kuni 
viimase ajani on näiteks arvu
teid .vähe olnud. Süüst pole 
puhtad ka matemaatikud. Nad 
on küll töötanud välja palju 
matemaatilisi lähenemisviise 
majandusprobleemidele, ‘ kuid 
pole suutnud luua kaugeltki 
mitte kõige aktuaalsemate kü
simuste spetsiifikat piisavalt 
arvestavaid majandusmatemaa
tika_ meetodeid. Majanduse Ja 
matemaatika suhted on sellised, 
et matemaatika pakuks nagu 
menüüd, mis ei vasta restorani 
tulnud inimese soovidele, igat
sustele ja ■ lemmikroogadele. 
Näiteks pole välja pakutud 
midagi konkreetset fonditoöt- 
luse langemise uurimiseks.

Kolmas põhjus: siiani pole 
küllaldaselt tähelepanu pööra
tud konkreetse majanduse va 
jaduste ja  matemaatika mee
todite vahelise lüli väljaaren
damisele. Vahelüliks on  üldi
selt mudeliteoõria ja  süsteemi- 
teooria kasutamine majandu
ses. On tehtud ka katset raken
duda matemaatilisi meetodeid 
otse mudeli- ja süsteemiteooria 
vahenduseta. Praeguseks on 
aga teaduse metodoloogias välja 
selgitatud, et see on ebarat
sionaalne mitte ainult majan
duses, vaid suvaliste teistegi 
objektide puhul. Sellest lähtu
des oleme meie oma kateedris 
tehtava uurimistöö püüdnud 
suunata mudeli- ja 'süsteem i
teooria rakendamisele majan
duses, et selle kaudu sillutada 
teed arvuti kasutamiseks ma
janduselus.

* Kuidas professor puhkab?

Varem tegelesin purjetamise
ga, viimastel aastatel enam 
mitte. Vaba aega on väga vähe, 
aga purjetamine nõuab seda 
palju. Selle vähese vaba aja 
veedan põhiliselt metsas ja 
mere ääres jalutades. Palju 
käin nii sümfoonilise, kui .hea 
popmuusika kontsertidel. Ü ri
tan lugeda ilukirjandust, eriti 
luuletusi. Näiteks Kaplinskit, 
Paul-Eerik Rummot, Doris Ka-  
revat.

Majandusteaduskonna 
erileheküljed koostas Ja 

intervjuud võttis
KÜLDAR' TAVETER; (TI-7I)
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Algus eelmises TP-s.

Kiri on lühike — kõigest kaks lehekülge. Kuid lugu 
selle kirja taga on aastatepikkune. Ütlen kohe ära, et tege
likult on V. Oganesjani vasiu kolm tema kolleegi: S. Ge- 
vrka jan , D. Saribekjan ja S. Jeganjan. Nemad kolmekesi 
tegelesid õppejõule eb&väärika, ja mitte ainult õppejõule 
vaid ka inimesele alatu kiusu ja laimukampaaniga. Omal 
ajal nad pöördusid Leningradi A. Herzeni nim, Pedagoogi
lise Instituudi spetsiaalse nõukogu esimehe poole palvega 
peatada V. Oganesjani doktoritöö läbivaatus. Vastuse kirju 
tas teadusprorektor I. Altuhhov, kes punkthaaval selgitas 
nende pretensioonide põhjendamatuse. Kuid sellest ei piisa
nud. Nad kirjutavad uutel aadressidel, toovad välja «uusi 
fakte». Vabariigi kõrg- ja keskerihariduse aseministri käsk
kirjaga moodustatakse kom isjonkes uurib olukorda ka
teedris. Komisjon tuleb järeldusele, et kateedris valitseb 
ebaterve õhkkond, mis põhjustatud avalduse autorite print- 
siibitust 8-kuulisest võitlusest kateedrijuhatajaga.

«öelge, palun,» pärin instituudi rektorilt L. Valesjanilt, 
«kas teile ei tundu, et sellisele teadlasele, pedagoogile nagu 
V. Qganesjan, peaks loodama kõik vajalikud tingimused 
normaalseks loominguliseks tööks? Selle asemel aga — 
asjatu energia-, jõu- ja närvikulu, et selgitada suhteid eba
korrektsete kolleegidega.»

«Meil ei ole V. Oganesjani vastu mitte midagi,» vastas 
rektor, «vastupidi, me tulime talle vastu, ootasime kuni ta 
kaitseb oma doktoritöö. Mis puutub pealekaebajatesse, siis 
selles loos pole veel k iik  selge , . . »

Jätkata vestlust sel teemal polnud mõtet. Mälus on mul 
palju küsimusi, kuid vastuseid võis juba ette aimata; vas* 
.tuseid, mis näitaksid rektori omapärast arusaama objektiiv
suse põhimõtetest. Näiteks, füüsika-matemaatikateaduste 
doktorile V.;Sardanjanile andestatakse igasugune tagasi
hoidmatus, kallaletung, intriig. Professori riiakusest on juba 
korduvalt kirjutatud vabariiklikus, pressis.

. . .  Omal ajal sai professor V. Sardanjan häbiväärselt 
tuntuks, ku i organiseeris ja metoodiliselt viis läbi « võitluse 
õigluse eest» eksperimentaalse füüsika kateedri juhataja 
F-. Arutjunjani vastu. Ta ei hoidnud kokku jõudu ega aega, 
vaid nagu kohusetruu, oponent töötas läbi «süüdlasaluse» 
professori tööd ja kirjutas oma «töö » nimetuse all «Võltsin
gutest 'F-. Arutjunjani teaduslikes töödes ja doktoridisser
tatsioonis . . . »

NSV .Liidu Kõrgemast Atestatsioonikomisjonist vastati 
tedle, et .«ei ole alust üle vaadata küsimus doktorikraadi 
omistamise kohta F. Arutjunjanile», ja et .'«Arutjunjani 
doktoridissertatsioon pälvis kõrge hinnangu vastava ala 
spetsialistide poolt.»

Kui tundus, et õiglus võidutse о, Arutjunjan suri. K ir ju 
tan neid. ridu ja kuidagi ei suuda aru saada: millise peale
tükkiva idee võimuses peab küll inimene olema, et risti 
vastu tervele mõistusele võidelda tunnustatud teadlase « pal
jastamise»  eest?! Ja üldse mitte ei ole võimalik seletada, 
eri selliseid «vigu» saab andestada. Veel täna'on V. Sardan
jan instituudi põhitugesid, . « eestkostealune». Instituudi 
koosolekutel ta meeleldi ja vaimustunult kiidab instituudi 
rektoraadi juhtimispoliitikat. Samal ajal aga tema endised 
kolleegid, teada saades rektoraadi otsusest tuua V . Sardan
jan tagasi füüsikateaduskonda, teatasid• parteikoosolekul: 
me ei - soovi temaga koos töötada. Kas võib kahelda, et 
rikutud eetilised suhted õppejõudude vahel kõige tõsisemalt 
ja  otsesemalt ei mõjuta õppe-kasvatuslikku protsessi? Loo
malikult, ei. Aga kuivõrd ebaterve olukord ei valitse mitte
ainult ühes teaduskonnas, siis selle närvilisi järgnevust 
tuleb otsida tudengite hulgast.

Ja ongi tagajärg käes. Tööstuslik-pedagoogilise teadus
konna masinaehituse kateedri juhataja J. Hatšatarjan tegi 
ühe katse. (Muide, selle mehe elu viimasel aastal oli n ii
sama «kerge» kui V; Oganesjanil.) Tudengid pidid vastama 
küsimustele, rriille vastuseid teab tänapäeval •juba esimese 
klassi õpilane. Suurem enamus vastanutest eksisid elemen
taarse matemaatika põhitehetes!. . .

M itte juhuslikult ei läinud vaja üliõpilaste teadmiste 
kontrolli. Kolm aastat tagasi, koos teiste vabariigi pedagoo
giliste instituutidega kirjutasid ka jerevanlased füüsika ja 
matemaatika kontrolltööd. Juba siis instituudi juhtkond 
puutus kokku tudengite õpetamise kvaliteediga. Leidus sel
liseid, kes korrutades 200 nulliga, said 200 või neid, kes ei 
osanud lahendpda lihtsat aritmeetilist ülesannet. . .

Ja teine tagajärg — sajad paisuvad — ja mitte ainult 
paberil, vaid juba õppejõu faskus.

Jerevan
A. SARKIS JAN

VASTUVÕTUL 
R E K T O R I  JUURES

19. septembril võttis rektor 
Boris Tamm vastu meie insti
tuudi parimaid sportlasi.

Kohal olid Euroopa meister 
allveeorienteerumises A IN I 
LE IК -VES K l VÄLI, korvpalli 
maailmameistrivõistluste hõbe 
T IIT  SOKK ja NSV Liidu 
meister odaviskes, Stuttgardi 
EM-1 käinud MAREK KALE- 
TA, samuti sportlaste treene
rid ning instituudi spordielu 
juhid.

Mida sportlased rääkisid? 

Aini Leik-Veski väli;

«Seekordsed Euroopa meistri
võistlused olid Bulgaarias. 
Võistlustingimused olid väga 
rasked: nähtavus järves ääre
tult vilets (pool meetrit kuni 
meeter) ja hoovas kõvasti. Näh
tavuse parandamiseks lasid 
korraldajad järve isegi kee
miat. Meid aitas see, et enne 
võistlusi viidi sealsamas läbi 
treeninglaager. Aga näiteks 
Saksa DV sportlased tulid va
hetult enne võistlusi ja ehma
tasid päris ära, ütlesid, et ei 
kõlba selline järv. Nad ei jõud
nudki kohaneda — mille muu
ga seletada idasakslaste kesi
seid tulemusi. Tingimuste era
kordsusest räägib kasvõi see 
fakt, et võistkonnavõistluses 
lõpetas 12 naiskonnast kolm ja 
14 meeskonnast vaid viis. Meie 
naiskond takerdus vee all kok
ku Itaalia meestega, see röövis 
meil tohutult aega ja võttis ka 
võidu. Järgmisel aastal on MM 
Leningradis Ozerkis. Varuva- 
riandiks on meie Viitna.»

PID EVALT KASVADA!

Septembri nädalalõpp Viljan
dis. Sõiduautode kolonn peatub 
uue teatri lähedal. Umbes 70 
meest suundub surnuaiale. Ühe 
haua juures ütleb koori presi
dent:

« See mees lahkus meie hul
gast raske haigusega 21. eluaas
ta l.»

Hakkab sadama! Läbi saju 
kostab laul:

. . .  «sinu õhku olen joonud,
kui ma rõõmust hõiskasin. 
Minu pisaraid sa näinud, 
minu muret kuulnud sa. . . »

Kogu laulu aja sajab. Ras
kelt. Hauale jäävad punased 
roosid.

N ii toimitakse, kui sattutakse 
sinna, kus on koori manala- 
mehi.

Igal aastal astub «raüakooli» 
umbes 1000 noort inimest. Et 
õppida ametit. Ühtlasi soovi
takse vast tõsta ka oma üldist 
kultuuritaset. Loodetakse see
juures tutvuda huvitavate ea
kaaslastega; kui võimalik — 
näha kaugeid paiku. . .  lõbut
seda armuda.

Palju sellest saab ka muidu
gi teoks, kuid toetudes ainult 
kõigele varasemale. Sõltuvalt 
kasvupinnasest. Kui arenenud 
on olnud kodu; milline on ol-

TAM M SAARE NIM ELISE  
KOLHOOSI ASEMEL 

«L E N IN L IK K U  TEESSE»
K IR I KOLHOOSIST

3. sept. hommikul selgus, et 
Paide rajooni Tammsaare kol
hoos ei vajagi, tipikate abi ja 
sõit läks Kabala—Kahala-r^-Vil- 
levere poole. Kolhoosi «Lenin
liku Tee» Kahäla osakonna 
Villevere endisest koolimajast 
leidsid töökodu järgnevaks 
saagikoristusperioodiks 14 (li
saks õppejõud) K Ü  esmakursus
last. Kümmekond meist suuna
ti Koerusse. Aastaid tagasi oli 
Villevere kooliaed ja  ümbrus 
olnud vabariigi üks kaunei
maid.

Saabumise päeval tervitas 
meid kolhoosi esimees sm. Lu-

Tiit Sokk:

«Maailmameistrivõistlusteks 
ettevalmistused algasid juba 
märtsis. Kogu aeg olime mees
konnaga koos, koju ei saanud, 
peale üksteise kedagi ei näi
nudki. Treenisime Bulgaarias 
kõrgmäestikes, Moskvas Novo- 
gorskis. Enne MM olime tur
neel Hispaanias, pidasime 17 
päevaga 11 mängu, mis oli liialt 
suur koormus. Siis sõitsime 
kolmeks päevaks Moskvasse ja 
kohe Hispaaniasse tagasi. Ilm
selt selline pikk ja koormav 
ettevalmistus väsitas mehed 
ära jg tippvorm ei saabunud 
õigeks ajaks. Kui veel lisada, 
et enne MM Sabonis ja Valters 
olid tükk aega vigastustega 
hädas, et MM-i ajal tegid ja
lale liiga Chomicius ja mina; 
et viimaste mängude ajal süve
nesid meeskonnas lahkhelid, et 
treener hakkas taktikaga eks
perimenteerima siis, kui selleks 
polnud enam aega — saamegi 
kulla kaotuse põhjused. Amee
riklased tulid kokku kaks nä
dalat enne maailmameistrivõist
lusi ja mängisid tõusvas joo
nes. Nad ei olnud niivõrd tu
gevad, kui et mängisid rahuli
kult ja kindlalt oma mängu. 
Armeeteenistus sai mul läbi, 
olen tagasi Eestis, hakkan män
gima kodumeeskonna eest. 
Loomulikult jätkan õpinguid 
TPI-s ja võistlen instituudi 
võistkonna eest vabariigi meist
rivõistlustel. Et TPI-sse tuli 
õppima ka Poljakov, siis saab, 
TPI võistkonna esiviisiku kesk
miseks pikkuseks kaks meet
rit. Sellist võistkonda pole meie 
vabariigis veel olnudki, ja on 
alust loota, et meistrimedalid 
tulevad instituuti tagasi.»

nud, kool, kus on küpsetud. Kas 
huvid keerlevad nüüd vaid 
mööbli ümber (rikas laud, täis 
riidekapp ja soe voodi), või ta
hab vaim ka ikka oma osa 
saada. Mõni oskab uues tehno
kraatlikus ümbruses; juba ole
masoleva humanitaarkultuuri 
kihi naaha kulutada; teine leiab 
võimalusi seda peale kasvata
da. Peaaegu kõik sõltub ette
võtlikkusest! On neid, kes suu
davad stuudiumi kõrval isegi 
MM võistluste superheittuses 
oma natsiooni esindada, aga ka 
neid, kes peale paari 'põrumist 
kohta elus otsivad, o lles... 
«just lõpetanud õpingud TPI-s».

Julgeme anda vihje üheks 
võimaluseks: õpingute kõrval
tuleb kuuluda mõnda taidlus- 
kollektiivi. Ehk, kui on tege
mist eriti tugeva .isiksusega — 
luua see ise! Tegutsemine sel
les tõstab kindlasti kultuuri
taset; lisab vaimsust. Aitab 
mitte ainult emotsionaalse tui
muse vastu, vaid ka kasvatab. 
Aitab vormida isiksust. Selleks 
aga kõrgkooli tullaksegi.

Praegusel väärtuste hindami- 
neku (ümberhindamise) ajastul 
võib julgelt öelda, et omaaeg
setel üliõpilasseltsidel oli ka 
häid külgi. N ii on arvatud ikka 
ja kõikjal akadeemilistes ring
kondades. Kuulumine , mõnda 
vabatahtlikku väiksemasse 
inimgruppi tõstab iga tema

haäär ja selgitas, et kartul 
tuleb koristada 350 ha-lt. Usi
nalt töötavaile töötati ka pris
ket palka nii 200—300 rubla 
ringis. Rõõmus elevus meie 
pooleli Tööle pidime hakkame 
kombainidel. Sel päeval sadas 
vähe.

Järgmisel hommikul — vihmJ 
Töölemineku .asemel ekskur
sioon, ainulaadsesse meie vaba
riigis, vetikate kasvatamise 
tsehhi. Kasvustimuläatorina on 
vetikatest huvitatud loomakas
vatus, kuid ka juba farmaat
siatööstus. õhtupoolikul proovi
sime, kas «kannab». Kandis! 
öösel sadas vihma. Ei «каппа». 
Võtsime käsitsi kartuleid. Ja 
nii .see. elu meil hakkas mine
ma —  kui ei oie päeval vihma, 
sus oli öösel paras sahmakas

Marek Kaleta:

«Esinemine Stuttgardis eba
õnnestus kogenematuse tõttu. 
Kvalifikatsiooninerm oli 79.50.. 
Esimesel katsel sain 79.40. Sel
lest, nagu pärast selgus, oleks: 
kõvasti piisanud, ei oleks vaja 
olnud rohkem visata. Aga 
mina hakkasin pabistama, et 
äkki ei pääse põhivõistlusele.. 
Läksin veel viskama kvalifikat
siooni kolmandat katset ja pa
nin sellesse viskesse palju, 
jõudu. Tulemus oli hea, kuid. 
vasakule jalale tegin liiga. Oda
viskajal läheb vasakule jalale- 
alati tohutu jõud, nn. impulss- 
löök. Mina olin kanna katki 
põrutanud. Järgmisel päeval* 
kui oli põhivõistlus, ei saanud 
hommikul jala peale astudagi.. 
Sain küll tuimestussüste ja läk
sin võistlemagi, kuid minu 
võistlemine oli selleks korraks 
läbi. Praegu ravin jalga. Meie 
Spordis on nü, et pead kogu 
aeg tõestama midagi, pidevalt, 
olema valmis suurtulemusteks* 
aga paraku pidevalt vormis olla 
pole võimalik. Võib olla see
tõttu ei saanud Puustegi seda. 
mida oleks tahtnud. Stuttgar
dis igal juhul ei olnud Puuste 
päev.»

Rektori küsimusele — KAS. 
TEETE EDASI? — o li vastus 
üksmeelne. — IKKA. Tõsi küll* 
Marek Kaleta töötab nüüd pä
rast instituudi lõpetamist auto
bussikoondises.

Mälestuseks kohtumisest jäid 
. sportlastele ja treeneritele, 
instituudi juube-iimeened ja fo
toalbum «Tallinna Polütehmli- 
ne Instituut».

liikme kodanikuväärtust!
. Kaunis tugevaid . ponnistusi 
tuleb teha, et saada selga va
bariigi esindus.e spordidress. 
Meie maja suurtel taidluskol- 
lektiividel tuleb Eestimaad aga 
igal aastal mitugi korda esin
dada. Vähe sellest, kõik nad. 
on aegade jooksul esindanud 
ka NSVL-i, välispass taskus- 
Kõik see võimaldab mitte ainult 
osa saada meie kultuurielust* 
vaid ka ise seda jõudumööda, 
edendada.

Vegeteerijaid on kõrgkoolis- 
palju-. On ikka olnud. Vaid 
välke osa sellest 1000-st hakkab 
millegagi tegelema. Igaühel tu
leb endale teadvustada, kes sai 
oled? Kas üks hallist massist* 
või pürgija arengu suunas. Tu
leb otsustada! Aega on alati, 
vähe!

Peale laulu- ja tantsupidu; 
ütles üks välismaalane:

«Ma olen näinud ühe rahva, 
hingeliigutust!»
- Hästi ütles!
Viljandi K E K -i puhkebaasis 

(K E K -i juhtkond on meeskoori 
vilistlased) lõppes laulu- ja. 
spordilaager. Koorivanem selgi
tab, kes paistis silma seltskon
nale kasulikkusega. Tuli välja. 
— kaks noort meest, kes astu
sid koori alles 1986. aasta sügi
sel! Käesoleval hooajal! Paneb
imestama!

Bariton.

tulnud. Nii et muudkui proovi
me, kas «kannab». Huvitav,, 

. kas mujal vabariigis ka nii v ih 
mane on? Meie m ail on paarü. 
korral isegi rahet sadanud. 
Tunneme põllumeestele süda
mest kaasa, mis meil muud. üle- 
jääb, aidata kartuleid võtta n ii 
nagu tahaksime, ilm  lihtsalt ei 
lase. Et need ilmaennustajad’- 
ka septembriks ilusamat ilma ei 
planeerinud! Loodame koos V il
levere rahvaga. Senini oleme- 
osalenud umbes 30 ha koris
tustöödel. Millise näitajani 
jõuame 27, septembriks — ei 
oska arvata. Kõik sõltub ilma
jaamast, oi P ilv i Kirsi ja need’, 
teised kenad noorikud!

Kuiva ilma lembeline
KÜ esmakursuslane
VALLER PEEGEL
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